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اعلام آمادگی برای مذاکره از سوی 
نایب رئیس مجلس

با آمریکا و هیچ جای جهان 
دشمنی نداریم

نایب رئیس  حاجی بابایــی،  حمید رضا 
مجلس شــورای اســلامی و رئیس ستاد 
دهه فجــر، درخصوص مذاکــره با آمریکا 
گفــت: ما با آمریــکا و هیچ جــای جهان 
دشمنی نداریم. فلسفه بعثت این است که 
زندگی درســت و براساس انسانیت داشته 
باشیم. آمریکا این را قبول ندارد. به گزارش 
مهر حمید رضــا حاجی بابایی، نایب رئیس 
مجلس شورای اسلامی و رئیس ستاد دهه 
فجر، با حضــور در گفت وگوی ویژه خبری 
در ارتباط با سخنان رهبر معظم انقلاب در 
دیدار با کارگزاران نظام در ایام مبعث پیامبر 
اسلام (ص) اظهار کرد: ســخنرانی امروز 
رهبر معظم انقلاب، اقیانوســی از مطالب 
عمیق بــود. نکته اول آن بــود که بعثت 
بزرگ تریــن جریان تاریخ بشــریت اســت. 
یعنی خداوند کتابی را به نام قرآن توســط 
یک پیامبر معصوم برای مردمی فرســتاد 
که ظرفیت دریافت قرآن را دارند. به گفته 
حاجی بابایی، انقلاب ما بر اســاس بعثت 
شروع شد. ملت ما برای رسیدن به بعثت 
به حرکت افتاد. بحث امروز این اســت که 
انقلاب ما یک هدف بزرگ دارد و آن هدف 
زنده کردن مسیر بعثت در جهان است. به 
دنیا می خواهیم بگوییم اســلام آن چیزی 
نیست که به شما نشــان داده اند. اسلامی 
که هیچ کاری به اســتکبار و نماد آن یعنی 

آمریکا ندارد، اسلامی واقعی نیست.
نایب رئیس مجلس تأکید کرد: ســؤال 
این اســت که آیا ما توانستیم به دنیا اسلام 
واقعی را بفهمانیم. اگر موفق شدیم یعنی 
به قله نزدیک هستیم. ما اکنون توانسته ایم 
بــه جهانیان مقاومــت را که بــر ایمان و 
قدرت و انسانیت متکی است، نشان دهیم. 
مقاومت حرکت مســتمری است که تا ابد 
وجود دارد و ازبین رفتنی نیســت. او ادامه 
داد: امروز غزه براساس بعثت حرکت کرد 
که پیروز جنگ شــده اســت. شهید یحیی 
ســنوار اعلام کرد: ما می جنگیــم، یا پیروز 
می شــویم یا اینجــا کربلا می شــود. امروز 
متوجه شــدیم تــا غزه کربلا نشــود، پیروز 
نمی شود. آمریکا و صهیونیست ها با تمام 
توان شــان علیه غزه بودند اما نتوانســتند 
پیروز شــوند. وی افزود: خیلی ها می گویند 
ما در ســوریه شکســت خوردیم. اما همه 
باید بدانند مقاومت در ســوریه شکســت 
نخــورده و این جریان در ســوریه به زودی 
بازمی گردد و جریانی قوی تر از مقاومت را 
در سوریه خواهیم دید. حاجی بابایی تأکید 
کرد: هدف اصلی که مــا برای آن بیش از 
۳۰۰ هزار شهید دادیم، فلسفه بعثت است. 
امروز که رهبر می گوینــد به قله نزدیکیم، 
می بینیم کــه مقاومت در جهان به قدرتی 
شناخته شده تبدیل شده است. اینکه به قله 
نزدیک شدیم، یعنی در برابر قدرت آمریکا 
می ایستیم. ما به قله نزدیکیم؛ یعنی اینکه 
در دنیا مقاومت قدرتی بزرگ است. حرف 
اول را در دنیا اقتــدار می زند. امروز آمریکا 
کدخدای واحد جهان نیست و دنیا به دنبال 
تقسیم قدرت است و مقاومت باید جایگاه 

خود را در جهان نشان دهد.
اسلامی  شــورای  مجلس  نایب رئیس 
تصریــح کرد: بعثت تنها برای مســلمانان 
نیســت و برای کفار هم هســت. ســؤال 
می کنند که اصلا غزه به ما چه ربطی دارد. 
بایــد به ایران فکر کنیم. جواب این اســت 
که امروز هیچ کشــوری با ماندن در کشور 
خود نمی توانــد امنیت مردم را حفظ کند. 
حــرف ما این اســت که اگــر می خواهیم 
امنیت کشــور خود را تأمین کنیم، باید این 
امنیــت را در خارج از مرزهای ایران تثبیت 
کنیــم. حاجی بابایی درباره ارتباط با آمریکا 
بیان کرد: ما با آمریــکا و هیچ جای جهان 
دشمنی نداریم. فلســفه بعثت این است 
که زندگی درســت و براســاس انســانیت 
داشــته باشــیم. آمریکا این را قبول ندارد. 
ما در جهان به دنبال زندگی بهتر هســتیم. 
ما اکنون می بینیم بــرای زندگی کردن باید 
بجنگیــم. ما می جنگیم تــا زندگی بهتری 
داشــته باشــیم. وی گفت: ما اهل مذاکره 
هســتیم. امــا مذاکره یعنی اینکــه دو نفر 
مقابل هم عادلانه صحبت کنند. او افزود: 
آمریــکا می گوید ایــران نبایــد در صحنه 
بین الملــل حضور داشــته باشــد و انرژی 
هسته ای نداشته باشد. من به شما می گویم 
چگونــه زندگی کنیــد. این مــدل مذاکره 
عادلانه نیست. ما با هر جای جهان به غیر 
از صهیونیست ها حاضر به مذاکره هستیم. 
اما مذاکره باید عادلانه باشــد. رئیس ستاد 
دهه فجر در ادامه مطرح کرد: اکنون برخی 
از کشــورهای منطقه ما زرق و برق دارند. 
آنها مغازه ای از قدرت های بزرگ هســتند، 

اما ما می خواهیم خودمان قدرت باشیم.

در حاشیه حیاط دولت چه گذشت؟
از پیام آمریکا تا پرونده کرسنت

شــرق: دیروز کابینه چهاردهم بعد از جلسه هیئت دولت در حیاط پاستور 
پاسخ گوی سؤالات خبرنگاران بودند تا حواشی ای مانند انتقال پیام از ترامپ 
به پزشــکیان، اســتیضاح وزرا، سرنوشــت بودجه و البته پرونده کرسنت و موارد 

این چنینی بی پاسخ نمانند.

هیچ پیام مشخصی از آمریکا دریافت نشده است
عباس عراقچی وزیر امور خارجه در حاشــیه جلســه دیروز هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران، در پاســخ به پرسشی درباره ســفر اخیرش به افغانستان، اظهار کرد: 
در این ســفر موضوع اتباع افغان در ایران، امنیت مرزها، امنیت شیعیان در داخل 
افغانستان، امنیت تجارت، موضوع قاچاق مواد مخدر، وجود گروه های تروریستی 
و موضــوع حقابه ازجمله موارد مطرح شــده در این ســفر در گفت وگو با دولت 
مســتقر در افغانســتان بود. وی افزود: این موارد چالش های مهمی است که باید 
درباره آن گفت وگو و تعامل با دولت مســتقر در افغانستان انجام دهیم و این یک 
ضرورت اســت. وزیر امور خارجه تأکید کرد: تاکنون هیچ پیام مشخصی از آمریکا 
دریافت نکرده ایم و پیامی هم ارســال نشده اســت. عراقچی ادامه داد: گفت وگو 
با اروپا در جریان اســت و منتظر مواضع طرف مقابل هســتیم. اگر در کشور به این 
جمع بندی برســیم که باید مذاکره شــود به صورت برابر انجام می شود و الان این 
جمع بندی نیســت و ما قبلا توافق کرده بودیــم و آنها توافق را به هم زدند و الان 
مبنا بر بی اعتمادی است و این اعتماد با کلمات خوب مشخص نمی شود و باید ما 
عملکرد را ببینیــم. وزیر امور خارجه درباره موضوع حقابه ایران از هیرمند، اظهار 
کرد: دولت افغانســتان اذعان دارد براســاس معاهده ، برای ایران حقابه ای وجود 
دارد و مقامات افغانســتان بر این موضوع تأکید کردند که علاوه بر معاهده اصولا 
وظیفه شرعی و انسانی خود می دانند که آب به ایران هم برسد. البته خشک سالی 
و کمبود آب یک بحث جدی اســت و اتفاقا در معاهده سازوکاری هم برای همین 
امر پیش بینی شده که اگر سالی بارش و نزولات آسمانی کمتر بود، به چه طریقی 
کمیســاریای آب دو کشور تشــکیل جلســه دهند و چگونه تعیین کنند میزان آب 
رودخانه کم اســت یا زیاد. عراقچی تأکید کرد: این توافق الان صورت گرفته که ما 
همکاری های فنی داشته باشــیم. درخصوص سد کمال خان که نیازمند تغییرات 
فنی اســت تا مسیر آب به سمت ایران هموارتر شــود، توافق بسیار خوبی بین دو 

طرف وجود دارد و امیدوارم که امسال ما با مشکل مواجه نشویم.

 کلیات لایحه خشونت علیه زنان در مجلس تصویب شده
زهرا بهروزآذر هم در حاشیه جلسه هیئت وزیران در جمع خبرنگاران، گفت: کلیات 
لایحه خشونت علیه زنان در مجلس تصویب شده و طی پنج جلسه در کمیته زنان 
و خانواده کمیسیون اجتماعی مجلس بررسی شده است. اوایل هفته گذشته نیز با 
فراکسیون زنان نشست مشترک داشتیم و امیدوارم در تعامل با مجلس این مسئله 
با جدیت به سرانجام برسد. وی ادامه داد: جرم انگاری و تشدید مجازات ها را در این 
لایحــه دنبال می کنیم و امیدوارم با همکاری مجلس این اتفاق بیفتد. البته بخش 
عمده ای از این مسئله «فرهنگی» است، اما تصویب لایحه مذکور در مجلس کمک 
شایانی به نهادینه سازی های فرهنگی این مســئله در خانواده ها و جامعه خواهد 
کرد. معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور خشونت علیه زنان در شهرستان ها 
را مورد اشــاره قرار داد و آن را ناراحت کننده دانست و گفت: هر یک خشونت علیه 
زنان در شهرستان ها ناراحت کننده  است، خصوصا که تعداد آنها بالا هم باشد. ما در 
دولت به صورت جدی خشونت علیه زنان را دنبال می کنیم، علاوه بر آن با تصمیم 
رئیس ســازمان بهزیستی کشور مراکز مشاوره و اورژانس اجتماعی در همه شهرها 
تشکیل می شود تا از خشونت علیه زنان و دختران در شهرها و روستاها کاسته شود.

میزان گردشگر بین ایران و تاجیکستان به ۱۰۰ هزار نفر خواهد رسید
ســیدرضا صالحی امیری نیز در حاشیه جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران، 
بیان کرد: بر اســاس توافق صورت گرفته از هر نقطه تاجیکستان به هر نقطه ایران 
و بالعکس لغو روادید صورت گرفت که این قدمی برای توســعه روابط به شــمار 
می رود. اکنون آمار گردشگران ما به تاجیکستان بالغ بر هشت هزارو ۶۰۰ نفر است. 
از تاجیکســتان به ایران نیز هشت هزارو ۵۰۰ نفر است. وی در ادامه اظهار کرد: ما 
توافق کردیم با لغو روادید و همکاری های دوجانبه این را به صد هزار نفر برسانیم. 
ان شاءاالله در آینده نزدیک شاهد تحولی در روابط گردشگری بین ایران و تاجیکستان 
خواهیم بود. صالحی امیری همچنین تصریح کرد: درخصوص تاجیکســتان ما به 
یک مشــکلی برخورد کرده بودیم که لغو روادید که در دولت قبل انجام شد، فقط 
بین تهران و دوشنبه بود. این سبب می شد تا تاجیک هایی که قصد سفر به مشهد، 
کیش، شــیراز و اصفهان را داشــتند باید ابتدا به تهران آمده و بعد می رفتند. این 
مســئله در آستانه سفر رئیس جمهور به تاجیکســتان حل شد. اکنون از هر نقطه 
تاجیکســتان به ایران و بالعکس روادید لغو شــده است. وی در ادامه در پاسخ به 
پرسشی درخصوص برنامه وزارت میراث فرهنگی و گردشگری برای توریست ها در 
ایام ماه مبارک رمضان، بیان کرد: طبیعتا گردشگری روند خود را خواهد داشت، اما 
در ایام خاص شئونات اسلامی ما که در جامعه بزرگ ایران زمین مردم به ماه مبارک 
رمضان اعتقاد دارند، باید رعایت شود و این امر در یک چارچوب و دستورالعمل به 
همه هتل ها و مراکز اقامتی و گردشــگری اعلام خواهد شد. وزیر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی در ادامه تصریح کرد: ما در برنامه هفتم متعهد هستیم 
که هر شــهر یک موزه داشته باشــد. اکنون حدود ۷۸۰ موزه داریم که باید به هزار 
موزه برســد. گســترش موزه ها نوعی بالابردن ســطح آگاهی و آشنایی جامعه با 
ظرفیت های فرهنگی و تمدنی اســت. در برنامه ما گسترش موزه ها قرار دارد. وی 
ادامــه داد: یکی از موزه هــای بزرگی که ما با مجموعه آســتان امام (ره) در حال 
گفت وگو درباره آن هستیم، بحث موزه انقلاب و امام است به ظرفیت ۲۵ هزار متر. 
هم بنده و هم همکاران بازدیدی داشتیم. اخیرا گفت وگوهایی با سازمان برنامه و 
بودجه داشتیم. در صورت تأمین منابع که ما رقم اولیه را برای سال ۱۴۰۴ پیشنهاد 

کردیم برنامه عملیاتی آن را از بهار ۱۴۰۴ آغاز خواهیم کرد.

بر تخصیص ۲۷۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه توافق شد
سیدحمید پورمحمدی در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران، گفت: 
تأمیــن منابع بودجه اســتخدام معلمان خرید خدمت که ۲۸ هزار نفر هســتند و 
پنج هزارو ۶۰۰ نفرشان در اســتان سیستان وبلوچستان هستند، بین سازمان برنامه 
و ســازمان اســتخدامی در حال بررسی و مذاکره است و ان شــاءاالله به زودی حل 
می شــود و اعلام می کنیم. او صرفه جویی انرژی با اســتفاده از اپراتورها و بخش 
خصوصی را از دســتورهای کار ســازمان برنامه و بودجه اعلام کرد و افزود: چند 
پروژه در این راســتا آماده شــده که هم در دستور کار جلسه ســران قوا قرار دارد 
و هم شــورای اقتصاد به آن پرداخته اســت و به زودی اجرائی خواهد شد. رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه با اشــاره به ایرادات مجمع تشخیص مصلحت نظام به 
بودجه ۱۴۰۴، گفت: هیئت نظارت مجمع تشــخیص چند ایراد به این لایحه گرفته 
است که روز دوشنبه ۸ بهمن ۱۴۰۳ در نشست همه ایرادات مطرح و رفع شد و در 
حاشیه هیئت دولت نیز خبر دادند، ایرادات شورای نگهبان به لایحه هم در مجمع 
تشخیص در دستور کار است که از دولت به آنجا می روم و ان شاءاالله مشکلات امروز 

حل وفصل شود. پورمحمدی با اشــاره به کاهش بودجه وام ازدواج، 
تصریــح کرد: بودجه وام ازدواج کاهش نیافته اســت. بانک مرکزی و 
مجلس بر تخصیص ۲۷۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه 

به توافق رسیدند.

پالس های دولت چهاردهم برای مذاکره گزارش می دهد بی عملی طرف های مقابل در برابر  «شرق» از 

چراغ خاموش غرب
خبر گزارش

سیـاستسیـاست

عبدالرحمن فتح الهــی: در حالی طی روزهای 
اخیــر و پــس از مواضع محمدجــواد ظریف 
در نشســت داووس، شــاهد فعالیــت پررنگ 
برخــی تریبون ها و بلندگوهــای داخلی علیه 
مذاکــرات و تنش زدایــی با غرب هســتیم که 
هنــوز در طرف مقابــل اقدامــی عملی برای 
تعامــل با دولــت چهاردهم صــورت نگرفته 
است. کما اینکه در پی اظهارات دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور آمریکا که گفتــه توافق با ایران 
«خــوب» خواهد بــود، عبــاس عراقچی، وزیر 
امور خارجه کشورمان در گفت وگویی با شبکه 
انگلیسی اســکای نیوز و در واکنش به آن بیان 
کرد: «مشــخصا کافی نخواهد بود و وضعیت 
در حال حاضر بسیار دشوارتر از قبل است». این 
گفته سکاندار سیاســت خارجی کشورمان به 

نوعی حکایت از نارضایتی تهران از تعلل واشنگتن و دولت جدید آمریکا در قبال آغاز مذاکرات دارد.
این ناخشــنودی از بی عملی ایالات متحده در قبال مذاکرات در مواضع معاون عراقچی نیز هویدا 
بود. روز دوشــنبه (هشتم بهمن ) مجید تخت روانچی در مقام معاون سیاسی وزارت امور خارجه، در 
مصاحبه ای اذعان کرد: «یکی از دلایلی که باعث شده هنوز نتوانیم به مرحله مذاکره برسیم، این بوده 
که دولت جدید آمریکا تاکنون موضع خودش را در قبال توافق هســته ای و مذاکرات هسته ای اعلام 
نکرده اســت». به گفته این دیپلمات ارشــد کشــورمان، «هر چند  حدس و گمان هایی درباره سیاست 
دولت ترامپ در قبال ایران زده می شــود، ولی براســاس حدس و گمان، نه ما و نه طرف های اروپایی 
نمی توانیم رفتار کنیم  یا تصمیم بگیریم. بنابراین باید صبر کنیم  سیاست آنها اعلام شود و ما براساس 
آن عکس العمل لازم را خواهیم داشت». مذاکره کننده ارشد کشورمان اگر چه به روی کار آمدن دولت 
دوم ترامپ در یک هفته اخیر اشــاره کرد، اما هم زمان خبر داد که «طی این مدت پیامی بین تهران و 

واشنگتن رد و بدل نشده و اکنون زود است درباره کانال های ارتباطی صحبت کنیم».

 چراغ سبز تهران و چراغ خاموش غرب
در پیوســت گفته های مجید تخت روانچی در مصاحبه با ایسنا، او  چندین بار آمادگی تهران برای 
مذاکره با غرب بر ســر پرونده هســته ای و حتی گفت وگو در سایر موضوعات را اعلام کرد. قبل تر هم 
محمدجواد ظریف در نشســت هفته گذشته داووس، چراغ سبز را برای مذاکرات  نشان داد و پیش از 
آن نیز مسعود پزشکیان در مصاحبه ای با شبکه آمریکایی ان بی سی و در جریان سفر استانی پنجشنبه 
گذشته به خوزســتان، این آمادگی را تکرار کرد. کاظم غریب آبادی، معاون حقوقی وزیر امور خارجه 
نیز بر انجام مذاکرات تأکید داشــت؛ همچنان  که عباس عراقچی علاوه بر مصاحبه با اسکای نیوز، در 
گپ و گفت خود با سی ســی تی وی چین نیز خبر از آمادگی برای آغاز مذاکرات ســازنده و بدون تأخیر 
درمورد برنامه  هســته ای را داد. محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهور هم ســیگنال مذاکره را 

ارسال  و عنوان کرد: «هیچ راهی جز گفت و گو برای نجات کشور وجود ندارد».
حتی دیپلمات های اروپایی هم به وب ســایت آکسیوس خبر داده اند «ایرانی ها در ژنو به صراحت 
اعلام کردند که می خواهند مذاکراتی را درباره توافق هســته ای جدیدی آغاز کنند که با توافق ســال 
۲۰۱۵ که ترامپ در سال ۲۰۱۸ از آن خارج شد، متفاوت باشد». این رسانه مدعی است  «مقامات ایران 
خواسته اند تا این پیام را به واشنگتن برسانند و تأکید کرده اند که منتظر طرح یا پیشنهاد آمریکا هستند».
اینها تنها بخشی از مواضع حدود یک ماه گذشته مقامات سیاسی و دیپلماتیک دولت چهاردهم 
اســت. در حالی که در حدود شــش ماهی که از عمر این دولت می گذرد، اعضــای کابینه به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم و در مقاطع مختلف زمانی، برای تنش زدایی با غرب اعلام آمادگی کرده بودند 
که در نهایت با  تأخیر زیاد شــاهد برگزاری دو دور گفت وگوهــای ایران و اروپا به میزبانی ژنو بودیم و 
هنوز هم مذاکرات رسمی بین دو طرف (ایران و اروپا) شکل نگرفته است و به طریق اولی، خبری هم 

از نحوه تعامل و شیوه مذاکره تهران - واشنگتن در دولت ترامپ نیست.

 فرصت سوزی غرب و هزینه تراشی برای دولت چهاردهم
در ایــن بین، بی عملی غرب برای آغاز مذاکرات و بی پاسخ گذاشــتن تمــام مواضع مثبت و چراغ 
سبزهای مقامات، هزینه سیاسی را برای دولت چهاردهم بالا برده و در حالی که هنوز غرب و مشخصا 
دولت ترامپ هیچ گونه گامی عملی برای مذاکرات برنداشــته  اند، برخی تریبون ها و مجاری رسانه ای 
رایکال های داخلی، در جهت عدم شکل گیری و سنگ اندازی در مسیر مذاکرات آغاز به کار کرده اند و 
در گامی رو به جلو، خواســتار محاکمه برخی مقامات به دلیل آمادگی برای مذاکره با دولت ترامپ 

هستند. حتی سران قوا نیز سیبل این حملات قرار گرفته اند.

زمان کوتاه ترامپ و پرونده های کلان آمریکا
با این حال، فریدون عطار در گفت وگو با «شرق» و ذیل یک ارزیابی بینابین، از یک سو تأکید دارد که 
«تنها با گذشت یک هفته از عمر دولت ترامپ نمی توان به فوریت انتظار آغاز مذاکرات را داشت» و از 
سوی دیگر یادآور می شود: «اولویت های سیاست خارجی کلیددار جدید کاخ سفید آن قدر زیاد است 
که آغاز مذاکرات تهران - واشــنگتن به یک پرونده دســت چندم در حوزه دیپلماسی بدل شده است». 
امری که به اذعان این کارشــناس، «تابعی از ســایر موضوعات و کلان پرونده های دیپلماتیک آمریکا 
پس از تنظیم روابط با چین و روســیه، مدیریت تحولات خاورمیانه و به ویژه نحوه پایان دادن به جنگ 

اوکراین خواهد بود».
پیرو نکته یاد شــده، این تحلیلگر اشاره ای هم به تأخیر مشابه در آغاز مذاکرات آمریکا بر سر جنگ 
اوکراین دارد و با ارجاعی به سخنان سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه، تأکید می کند:  «واشنگتن 
در فرصت یک هفته ای پس از تحلیف ترامپ، هنوز آمادگی لازم برای نحوه پایان دادن به جنگ اوکراین 

را ندارد، چه برسد به موضوع مذاکره با ایران که اولویت پایین تری برای ترامپ دارد».
گفته های عطار ناظر بر مواضع شنبه جاری سرگئی لاوروف است که گفته بود «هیچ نشانه واقعی 
مبنــی بر آمادگی اوکراین یا غرب برای گفت وگوهای صلح با وجود تمام اظهارات رو به افزایش آنها 
درمورد لزوم انجام چنین مذاکراتی نمی بیند». وزیر خارجه روسیه در یک پرسش و پاسخ با خبرنگاران 
خاطرنشــان کرد:  «به  رغم صحبت های پر ســر و صدای فزاینده درمورد نیاز بــه گفت وگوهای صلح، 
در واقــع هیچ گونه اقدام عملی از ســوی کی یف و غرب وجود ندارد که نشــان دهد آنها واقعا برای 
این مذاکرات آماده هســتند و برعکس، تدارکات نظامی غرب به نیروهای مسلح اوکراین ادامه دارد، 

اولتیماتوم ها به روسیه در حال انجام است، منع 
قانونی (اوکراین) برای مذاکرات پا برجاســت و 
موضوع مشــروعیت مقامات اوکراین حل نشده 

باقی مانده  است».
با توجه به آنچه عنوان شد و تا زمان تعیین 
تکلیف این مسائل، مفسر ارشد مسائل سیاست 
خارجــی در ادامه گفت وگوی خود با «شــرق»، 
بعید می داند  «دولت دوم ترامپ بخواهد گامی 
عملی بــرای آغاز مذاکرات بردارد». هرچند  وی 
«بدون پاسخ گذاشتن پالس های اعضای کابینه 
چهاردهــم برای آغــاز مذاکــرات را به معنای 
بالا بردن حساســیت ها و ســطحی از مقاومت 
رادیکال های داخلی در برابــر مذاکرات ایران و 
آمریکا می داند». بنابراین به گفته عطار «هر قدر  
شــاهد بی عملی و تأخیر در آغاز مذاکرات ایران 
و ایالات متحده باشیم، به همان میزان قدرت رادیکال ها برای کارشکنی و سنگ اندازی بیشتر خواهد 

شد».

تأخیر در مذاکره، پروژه یا پروسه؟ 
البته رسول نهاوندی، به  عنوان دیگر کارشناس، در گپ و گفتش با «شرق»، ارزیابی متفاوتی از عطار 
دارد و با یک عینک نسبتا بدبینانه  متذکر می شود  «اگرچه هنوز تیم سیاست خارجی، نظامی و امنیتی 
ترامپ به  طور کامل شکل نگرفته و موضوعات کلان تر و مهم تری برای دولت دوم ترامپ در عرصه 
سیاست خارجی وجود دارد»، اما او چندان دور از واقعیت نمی بیند که «دولت جدید ایالات متحده با 
نوعی بی عملی و تأخیر در مذاکرات و بدون پاسخ گذاشتن تقاضاهای مقامات تهران برای تنش زدایی، 

به دنبال فرسایشی کردن شرایط با هدف کاهش توان دیپلماتیک ایران باشد».
بر این اســاس، این تحلیلگر مســائل بین الملل با توجه به زمزمه احتمال فعال کردن مکانیســم 
ماشه و بازگشت قطع نامه های شــورای امنیت سازمان ملل، این هشدار را می دهد که «در یک اقدام 
موازی، شــاید دونالد ترامپ هم با احیای کمپین فشار حداکثری و آغاز نکردن مذاکرات، در نهایت به 
دنبال توافقی باشــد که بیشــترین امتیاز را دریافت کند». با چنین برداشــتی، این کارشناس در شرایط 
فعلی بهترین تصمیم را «برداشــتن گام های عملی در جهت مدیریت تنش با اروپایی ها و نیز آژانس 

بین المللی انرژی اتمی می داند».

خونسردی ترامپ
پیرو نکات یادشــده، رســول  نهاوندی در ادامه گپ و گفت خود با «شــرق»، از منظری متفاوت به 
ارزیابی بی عملی غرب در برابر ســیگنال های مکرر دولت چهاردهم برای مذاکره ورود کرده و یاد آور 
می شود:  «در شرایط کنونی، به نظر می رسد لحن و ادبیات دونالد ترامپ پس از بازگشت به کاخ سفید 
توأم با خونســردی و  استفاده نکردن از عبارات و واژه های تنش زا ست که نشان می دهد دولت دوم او 
به رغم عدم احیای کمپین فشــار حداکثری و مخالفت با برخی ســناریوها مانند حمله به ایران، هنوز 
عجلــه ای برای آغاز مذاکرات با تهران ندارد». این در حالی اســت که به گفته تحلیلگر ارشــد حوزه 
بین الملل، «تهران با توجه به مجموعه ای از مشکلات برای مدیریت وضعیت داخلی خود، به دنبال 
آغاز هرچه سریع تر مذاکرات است». با چنین قرائتی، سالک اذعان دارد:  «شتاب زدگی برای آغاز فوری 
مذاکرات می تواند به ضرر تهران تمام شــود؛ چون مشخص نیست  آیا دولت چهاردهم و در یک نگاه 
کلان تر  نهادهای ذی ربط، برای همه گزاره های موجود، حتی سناریوی «مذاکرات جامع»، آمادگی لازم 

را دارند یا خیر».

تهران عجله ای برای مذاکره با ترامپ ندارد
البته درباره تحلیل پایانی نهاوندی ناظر بر شــتاب زدگی ایران برای آغاز فوری مذاکرات و احتمال 
عدم آمادگی برای تقابل با همه گزاره های موجود به دلیل تعجیل در فرایند مذاکره، می توان ابهاماتی 
را مطرح کرد. آنجا که مجید تخت روانچی در بخشــی از مصاحبه اش با ایســنا درباره میزان آمادگی 
ایــران برای همه ســناریوها از «صبر دیپلماتیک» دولت چهاردهم در قبــال دولت ترامپ گفت و در 
پاســخ به این پرســش که «تیم او (ترامپ) اکثرا ضدایرانی هســتند و با توجه به اینکه ایران همواره 
اعلام کرده   بر اساس عملکرد تصمیم می گیرد، ممکن است گفته های ضدایرانی آنها به مرور تبدیل به 
عملکرد علیه ایران شود»، خاطرنشان کرد: «ممکن است این موضوع صورت بگیرد، اما معتقدم الان 
نمی توانیم قضاوت کنیم. البته می شود حدس و گمان داشت، اما قضاوت دقیق و درست نه». با این 
وجود، معاون سیاسی وزیر امور خارجه این را هم گفت که «این گونه نیست که ما راحت نشسته باشیم 
و هیچ کاری نکنیم و برنامه و اندیشه ای نداشته باشیم. این گونه نیست که دست روی دست گذاشته 
باشیم و منتظر باشیم ترامپ بیاید و بگوید سیاست ما در قبال ایران چیست و بعد تازه ما یادمان بیاید 

که می خواهیم چه کار کنیم».
با چنین برداشــتی، دیپلمات برجســته کشورمان به این پرســش که «آیا برنامه ای درمورد دولت 
ترامپ و سیاست های احتمالی وی دارید؟»، این گونه پاسخ داد:   «حتما در این مورد فکر می کنیم و با 
دوستان در تعامل و مشورت هستیم. ایده هایی هست، اما شما زمانی می توانید این ایده ها را اجرائی 
کنید که ببینید سیاست دقیق طرف مقابل شما چیست. اینکه اطرافیان ترامپ افراد تندرویی هستند و 
آیا صحبت هایی که در زمان تبلیغات مطرح کرده اند، اجرائی و عملیاتی می کنند، چیزی است که باید 
درباره آن صبر کنیم و نباید عجله داشته باشیم».  به اذعان تخت روانچی «در عین حال باید خودمان را 
برای بدترین حالت هم آماده کنیم». دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران، با تأکید بر اینکه «باید با 
طمأنینه و صبر برنامه ریزی کنیم»، گفت وگوی خود را با این جمله ادامه داد که «وقتی سیاست های 
طرف مقابل اعلام شــد، ما هم متناســب با آن سیاســت ها عمل می کنیم». بنابراین از منظر معاون 
سیاست دستگاه دیپلماسی، «ترامپ با توجه به سابقه خود در عرصه تجارت، می داند که اگر بخواهد 
سیاســت شکست خورده فشــار حداکثری را علیه ایران اعمال کند، باز هم شکست می خورد و نباید 
یک سیاست شکســت خورده را دوباره تکرار کند». البته تخت روانچی یک برداشت دوگانه در فضای 
تحلیلی و کارشناســی را هم متذکر شد که «برخی معتقدند با توجه به تحولات در سطح بین الملل، 
کار برای ترامپ نســبت به دوره اول سخت تر شده و برخی نیز می گویند با توجه به تحولات منطقه، 
کار آســان تر شده است». ولی معاون سیاســی وزارت امور خارجه بر این نکته تأکید داشت که «نباید 

عجله کرد و باید منتظر ماند».

مهــدی بــازرگان: در  حالــی روســیه میزبان بشــار اســد، 
رئیس جمهور سابق ســوریه پس از سقوط حکومتش است که 
روز سه شــنبه یک هیئــت عالی رتبه روس برای نخســتین بار از 
زمان کناررفتن دولت ســابق ســوریه از قدرت و تسلط مخالفان 
بر این کشــور، وارد دمشــق شــد. وزارت امور خارجه روسیه در 
بیانیه ای درباره این ســفر از دیدار هیئت روس با احمد الشــرع، 
رئیس دولت موقت سوریه، اسعد الشــیبانی، وزیر امور خارجه 
و ماهر الشرع، وزیر بهداشــت، خبر داد و در ادامه بیانیه عنوان 
شده  طرف روس در گفت وگو با مقامات سوری، حمایت خود از 
وحدت، تمامیت ارضی و حاکمیت ســوریه و همچنین آمادگی 
خــود را برای ارائــه کمک های لازم به مردم ســوریه در احیای 
این کشــور پس از بحران اعلام کرد. بر اســاس بیانیه دســتگاه 
دیپلماسی روسیه، در این ســفر توافق شد  تماس های دوجانبه 

با هدف دستیابی به توافقات مربوطه در چارچوب تقویت بیشتر 
روابط چندجانبه و تفاهمات متقابل مســکو و دمشــق، ازجمله 
ابعاد سیاست خارجی کماکان ادامه یابد. همچنین بنا بر گزارش 
خبرگزاری تاس، بوگدانوف در ســفر خود به دمشق خاطر نشان 
کــرد «وضعیت تأسیســات روســیه در طرطــوس و حمیمیم» 

تغییری نکرده است.

 استرداد بشار اسد و آینده مناسبات مسکو  -  دمشق
در همین باره مجتبی رحیمی نیا، مهم ترین موضوع در تنظیم 
روابط بین روســیه با دولت جدید ســوریه را «میزبانی مسکو از 
بشــار اســد می داند که می تواند به عنوان یکــی از پارامترهای 
اصلی در توقف یا حداقل کم رنگ شــدن مناســبات دو کشــور 
مؤثر واقع شــود». بنابراین به گفته او: «بایــد دید که در جریان 

این سفر هیئت روس به دمشــق، پیرامون بازگرداندن بشار اسد 
به ســوریه چه دیدگاه هایی بین دو طرف ردوبدل می شــود». در 
پیوست همین نکته، یک منبع سوری مطلع از مذاکرات با مسکو 
بــه «رویترز» اطلاع داد: «احمد الشــرع در جریــان گفت وگو با 
بوگدانوف، از روســیه درخواست کرده است که اسد و دستیاران 
نزدیــک او را تحویــل دهد». با  ایــن  حال، دیمیتری پســکوف، 
ســخنگوی کرملین، دیروز چهارشنبه از اظهار نظر درمورد اینکه 
آیا این درخواســت مطرح شــده اســت یا خیر، خودداری کرد. 
همچنین ایســنا به نقل از خبرگزاری ســوری «سانا» گزارش داد  

دولت موقت ســوریه «برای بازگرداندن اعتماد» از 
روسیه درخواســت غرامت کرده است که پسکوف 
دراین باره هم اظهارنظری نداشت و صرفا بر اهمیت 

روابط مستمر مسکو با دمشق تأکید کرد.

اولین سفر هیئت روس به سوریه بعد از سقوط اسد گزارش «شرق» از 
در سوریه حضور دوباره مسکو 
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